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realidad muy triste en este país, que es que las víctimas de 
la retaguardia fueran sacadas en su momento y la mayo-
ría están en sus panteones, mientras que las víctimas de la 
dictadura franquista están todavía en fosas comunes . Esa es 
la realidad de este país .

Y, por favor, no me saque a pasear las víctimas de ETA, 
porque las víctimas de ETA de este país han tenido su reco-
nocimiento como víctimas, han tenido sus homenajes y se 
ha hecho todo lo que se tenía que hacer . Lo que pedimos es 
que se trate de la misma manera a las víctimas de la guerra 
civil, sobre todo de la dictadura franquista .

Y, señor Pastor –¿dónde está el señor Pastor?–, yo insisto, 
falta de humanidad con las víctimas de la represión fran-
quista. Y eso no puede ser. Y eso no nos hace avanzar en 
valores democráticos. Y eso no les pone a ustedes al lado de 
los partidos democráticos de derechas que sí tenemos en 
Europa .

Insisto, este gobierno ha sido el gobierno autonómico que 
más ha destinado para paliar los efectos de la COVID, 
mucho más que en gobiernos del Partido Popular como 
Madrid o Murcia .

Y nada, muchas gracias . La verdad, nosotros estamos 
contentos con los presupuestos y empezamos a avanzar, 
como digo, en memoria democrática, en participación, en 
transparencia y en cooperación .

Gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien .

Muchas gracias, señora consellera .

Con esto concluimos las dos comparecencias de esta 
mañana . Y volvemos a retomar la comisión a las cuatro de la 
tarde con las dos últimas comparecencias: en primer lugar, el 
conseller Climent, y, en segundo lugar, la señora Mollà .

Muchas gracias .

Hasta luego .

(Se suspén la reunió a les 14 hores i 22 minuts) 
(Es reprén la reunió a les 16 hores i 5 minuts)

La senyora presidenta:

Bien .

Buenas tardes .

Volvemos a reanudar las comparecencias . Esta Comisión 
de Economía, Presupuestos y Hacienda con mucha tristeza 
termina esta tarde (rialles), estamos todos muy desolados 

por esta importantísima noticia, especialmente los miembros 
de la Mesa y los letrados .

Compareixença del conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball, senyor Rafael Climent González, 
per a informar sobre el Projecte de llei de pressupostos de la 
Generalitat per a l’exercici 2022 pel que fa a la seua conselleria

La senyora presidenta:

Y le damos la bienvenida al conseller, al señor Climent, que 
dispone de 25 minutos para su primera intervención; 6 
minutos cada grupo en sus intervenciones; luego 15 de 
segunda intervención del señor Climent; 3 de réplica; más 
el cierre por parte del señor Climent de la primera compare-
cencia de la tarde .

Sin más dilación, suya es la palabra, señor Climent .

Cuando usted quiera .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Molt bé .

Molt bona vesprada .

Gràcies, presidenta .

Senyores diputades, senyors diputats, bona vesprada a totes 
i a tots .

Comparec davant vostés per a presentar les línies gene-
rals que caracteritzen el pressupost per a l’exercici 2022, de 
la Conselleria d’Economia Sostenible, Sectors Productius, 
Comerç i Treball i els seus ens dependents .

Aquest pressupost té dos grans objectius: la recuperació i la 
dinamització de la nostra economia per tal de superar i deixar 
enrere la situació derivada de la pandèmia . Portem ja vint 
mesos molt exigents en els que la pandèmia ens va colpejar 
amb molta força, i, a hores d’ara, podem dir que els indicadors 
econòmics són positius i entrem en una fase de recupera-
ció que s’accelera conforme avança l’any . En tot cas, és neces-
sari posar en valor la resiliència que en termes generals han 
demostrat els sectors productius, la qual cosa constitueix un 
excel·lent símptoma que apunta a unes condicions favorables 
per al rellançament i reactivació de la nostra economia.

Senyories, aquesta situació ha reforçat, encara més si cap, 
el camí en el qual portem treballant des de fa sis anys, apro-
fundint en la transformació del model econòmic valencià . 
Per això, posem el focus en els nostres sectors productius 
per fomentar la competitivitat de les empreses valencianes, 
el desenvolupament econòmic i la creació d’ocupació, per tal 
de reduir la desigualtat i la millora de les condicions de vida 
de les persones .
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Parlant de xifres concretes, la conselleria stricto sensu 
presenta un pressupost que ascendeix a 571,4 milions d’eu-
ros, és a dir, 28,1 milions d’euros més que l’any anterior, 
el 2021, i un 5,2 % més, i que, junt al de les seues entitats 
adscrites, ascendeix a 903 milions d’euros de forma conso-
lidada, el que suposa 126,3 milions d’euros més, és a dir, un 
14 % d’increment.

En primer lloc, i donant-los detalls, continuem augmentant el 
suport a la indústria valenciana. Per això augmenten un 2 % 
el pressupost per a arribar a una dotació de 197,4 milions 
d’euros, una política industrial que es desenvolupa a través 
d’un programa de reactivació centrat en la productivitat, la 
captació tecnològica, el coneixement, la innovació, la coope-
ració i la transformació digital .

Continuem amb la cinquena fase d’implantació del pla estra-
tègic de la indústria valenciana amb una dotació de 43,7 
milions d’euros, és a dir, un 6 % més. Desenvolupem una 
nova línia d’ajudes per a donar impuls a projectes industrials 
estratègics amb un milió d’euros . A més, consignem un milió 
d’euros a Power Electronics España per a impulsar projectes 
industrials per a l’emmagatzematge energètic.

Continuem amb la línia de finançament a l’IVF per a la 
concessió de préstecs bonificats per a inversions indus-
trials amb 2,4 milions d’euros . Seguim donant suport a les 
associacions multisectorials d’àmbit comarcal que actuen 
sobre la indústria valenciana, i el suport a les entitats de 
gestió i modernització derivades de la Llei d’àrees indus-
trials amb 450 .000 euros . Seguim apostant pel pla d’acció 
per a la promoció de la seguretat industrial amb 250 .000 
euros, i seguirem donant suport a Ford Espanya amb un 
total d’11 .250 .000 euros per a projectes de desenvolupa-
ment experimental i innovació en el sector de l’automoció 
que tinguen beneficis i un efecte tractor sobre les empreses 
i pimes, així com inversions productives sostenibles.

En matèria d’energia comptem, per una part, amb una dota-
ció d’ajudes i incentius de 22,4 milions d’euros, on incidi-
rem en l’àmbit del foment de les energies renovables amb 
un suport decidit a la implantació de les comunitats ener-
gètiques locals, on passem de dos milions a cinc, és a dir, 
un 60 % d’augment. I és que les comunitats energètiques 
locals són una aposta per democratitzar el sistema d’energia 
i fer-lo més just i sostenible, tot des d’una gestió distri-
buïda i de proximitat: producció local, energies renovables i 
democràcia .

A més, els plans d’acció en matèria d’estalvi i eficiència ener-
gètica en la indústria i l’edificació passen de 10,4 milions 
d’euros a 11,4, és a dir, un 8,6 % d’increment, dins dels quals 
els puc ressaltar el programa d’ajudes a la mobilitat soste-
nible amb una dotació de tres milions d’euros, un 50 % més 
que enguany, i els préstecs als ajuntaments per a l’estalvi i 
eficiència energètica en l’enllumenat públic per import de 
cinc milions d’euros, el que suposa un 66 % més. Així mateix, 
amb l’objectiu de continuar impulsant l’autoconsum, seguim 
amb el finançament bla amb una dotació de tres milions 
d’euros i 2 .640 .000 euros del Fons de Compensació Eòlic 
destinat, entre altres, a projectes d’impuls de les energies 
renovables . Però, a més, no podem oblidar que tenim dispo-
nibles 139 milions d’euros del fons del Ministeri de Transició 
Ecològica. A l’Ivace tindrem un pressupost de 169,3 milions 
d’euros, el que suposa un increment de l’1,34 %.

Concretament, si parlem d’innovació, el pressupost per a 
2022 arriba als 84,5 milions d’euros on continuarem amb 
el suport als projectes de recerca, desenvolupament i inno-
vació empresarial amb 23,8 milions d’euros desplegant els 
següents plans: el Pla de recerca i desenvolupament empre-
sarial amb 5,5 milions d’euros, i el Pla d’innovació empresa-
rial amb 18,3 milions d’euros.

En l’àmbit de l’emprenedoria innovadora i diversificació 
empresarial, anem a donar suport al Mobility Innovation 
València amb un milió d’euros; ampliem la col·laboració 
amb la Societat Anònima de Mitjans de Comunicació de la 
Comunitat Valenciana amb 1,2 milions d’euros per fomen-
tar així el teixit audiovisual valencià; continuem amb el 
suport als centres europeus d’empreses innovadores amb 
1,5 milions .

I, per altra banda, vull destacar l’estreta i fructífera relació 
amb els instituts tecnològics, que són un instrument d’alt 
valor afegit per a continuar treballant en la transformació 
del model productiu per tal d’afrontar amb garanties d’èxit 
els reptes futurs als quals ens enfrontem . Augmentem en sis 
milions d’euros la dotació per als instituts tecnològics arri-
bant fins als 57 milions, el que suposa un 12 % més.

Si parlem de política de sòl industrial, anem a continuar amb 
les ajudes per a millorar les infraestructures i els serveis 
dels espais industrials amb un total de 38 milions d’euros. I, 
miren, aquestes ajudes, que van iniciar o que vam iniciar en 
el 2017, són innovadores en tot l’àmbit de l’estat espanyol; 
suport als municipis i suport a les àrees industrials per tindre 
espais empresarials del segle xxi . Com a novetat, estem 
treballant per a ampliar en la convocatòria de 2022 les 
actuacions subvencionables relacionades amb les infraes-
tructures i serveis, recollides en la Llei d’àrees industrials, 
per a millorar en la seua classificació i aconseguir uns espais 
industrials més sostenibles i amb millors dotacions .

Pel que fa al suport a la internacionalització de les nostres 
empreses i de l’economia valenciana, sabem que és el 
moment de donar més que mai suport a la recuperació de 
les nostres empreses en el món. Per això, continuem consoli-
dant les polítiques de foment a la internacionalització i per a 
2022 destinem 23,6 milions d’euros, el que suposa un 2,3 % 
més que en 2021 . Augmentem el programa de subven-
cions per al suport a la promoció exterior de les empreses 
del nostre territori, que passa de 12,9 milions a 14,4 milions, 
el que suposa un 11,4 % d’increment. Així mateix, conti-
nuem amb la formació de persones joves especialitzades en 
comerç exterior amb la convocatòria de beques I+I, interna-
cionalització més innovació, centrades en estratègies digitals 
per a incrementar la competitivitat i comerç exterior dotades 
amb 708.000 euros. Creem noves ajudes, concretament una 
línia de 2 .560 .000 euros, per a donar suport a les despeses 
relacionades amb serveis de consultoria especialitzada per 
a la internacionalització. Mantenim la col·laboració amb el 
Consell de Cambres de la Comunitat Valenciana a través del 
programa Global d’internacionalització amb 400.000 euros. I 
així mateix, en 2022 consolidem el conveni amb l’Associació 
València Capital del Disseny amb una dotació prevista per al 
2022 d’un milió d’euros .

Respecte a les polítiques per a millorar les condicions de 
treball i el benestar laboral, comptarem en el pressupost del 
2022 amb 31 milions d’euros, el que suposa un 7 % més que 
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en 2021 . Per això, seguirem aprofundint en l’Observatori 
Valencià del Treball Decent, el Pla de garantia social i ocupa-
ció digna, amb el fi de combatre la precarietat laboral, 
l’economia submergida, la desigualtat i la sinistralitat laboral .

En concret, i parlant d’ajudes, volem seguir impulsant el 
foment del treball autònom amb una dotació de tres milions 
d’euros per a 2022, el que suposa un 50 % més que en el 
2021. A més, el programa d’incentius per al desenvolupa-
ment d’una nova cultura del temps de treball té una dota-
ció de 1,5 milions . També, d’acord amb el que preveu la 
llei, de la Generalitat, de participació i col·laboració insti-
tucional, continuem amb la línia de mig milió d’euros per a 
programes de prevenció en riscos laborals per concurrència 
competitiva. I com a novetat per al 2022, creem tres línies 
de 100.000 euros cadascuna dirigides a les organitzacions 
sindicals i empresarials més representatives per a la implan-
tació de plans d’igualtat en les empreses; i una línia d’ajudes 
a l’impuls dels delegats territorials de prevenció de riscos 
laborals, amb una dotació de 150 .000 euros .

Per a la millora de la prevenció de la sinistralitat labo-
ral i promoció de la seguretat i salut en el treball augmen-
tem un 7 % el pressupost, per a arribar als 12.130.000 
euros, i on el nostre treball està centrat en el pla director de 
l’Invassat 2022-2028, amb l’objectiu de millorar els serveis 
que ofereix, adaptant-los a les noves realitats laborals, 
l’Estratègia valenciana de seguretat i salut i benestar labo-
ral 2023-2028, el Pla d’actuació contra la sinistralitat labo-
ral i la revisió del Pla de prevenció en l’administració de la 
Generalitat .

Si parlem del foment i impuls de l’economia sostenible, 
comptem amb una dotació de 2 .630 .000 euros al programa 
pressupostari planificació i previsió econòmica, incremen-
tant un 29,8 % el seu pressupost respecte a 2021.

Per a 2022 destacar l’important augment de les ajudes a 
projectes d’economia sostenible, que passen de 700.000 
euros a 1.000.100. És a dir, un increment del 57 %. O, a més, 
es pretén que els pactes i acords per a l’ocupació també 
puguen ser beneficiaris.

I enguany també m’agradaria destacar com a novetat que 
anem a donar suport a la Fundació Étnor amb 30 .000 
euros al projecte Perfil ètic de la Comunitat Valenciana, 
Observatori d’ètica empresarial, amb l’objectiu de la promo-
ció, reconeixement, difusió i respecte de els valors ètics 
implícits en l’activitat econòmica i en la qualitat de les orga-
nitzacions i institucions públiques i privades.

En relació al suport a l’emprenedoria i cooperativisme, 
augmentem un 22 % el pressupost per tenir una dota-
ció de 18 milions d’euros, als quals s’han de sumar els 8,9 
milions del programa creat per a implementar el mecanisme 
de recuperació i resiliència . Voldria destacar les ajudes en 
concurrència competitiva per a entitats d’economia social, 
amb 5.520.000, euros, i la dotació per al finançament 
d’inversions, amb 2,5 milions d’euros .

Així mateix, continuarem amb el full de ruta ence-
tat en 2021, amb projectes com: el Laboratori de trans-
formació social i objectius de desenvolupament soste-
nible, amb 150.000 euros; 100.000 euros destinats 
a la Xarxa de municipis per l’economia social, per al 

desenvolupament d’iniciatives de foment de l’economia 
social en l’administració local; el suport a la Càtedra de 
treball autònom i economia social de la Universitat de 
València amb 30.000 euros; així mateix, continuarem amb 
el finançament del Campus de l’emprenedoria innovadora 
amb 490 .000 euros; seguirem amb el suport a l’Associació 
Valenciana de Startups i el suport a l’emprenedoria en 
l’àmbit rural; i reforçarem el programa Llamp amb un 112 % 
més que enguany, i amb una dotació d’1 .120 .000 euros .

Però també m’agradaria ressaltar algunes novetats per al 
2022, com són: el Programa de foment i desenvolupa-
ment de projectes estratègics d’impacte social i ambien-
tal, amb 400 .000 euros; el programa Llamp Tech Transfer 
per al suport a entitats sense ànim de lucre de l’àmbit cien-
tífic i tecnològic per a fomentar la transferència de tecno-
logia amb 160 .000 euros; 50 .000 euros per al programa 
de difusió, foment i desenvolupament de bones pràctiques 
d’economia social; el programa de suport a idees genera-
dores d’ocupació i emprenedoria, amb 3,5 milions d’euros; 
1,2 milions d’euros per a la capacitació en l’emprenedoria i 
serveis de suport a iniciatives emprenedores que capitalit-
zen un pagament únic, i 4 milions d’euros per al foment de la 
transformació ecològica digital amb la innovació social, amb 
perspectiva d’integració laboral en empreses.

Reforcem també les tasques d’elaboració i difusió estadística 
amb la recuperació de l’Institut Valencià d’Estadística, l’IVE, 
ja com a organisme autònom, amb una dotació de 3 milions 
d’euros . Recuperem un instrument que està al servei de la 
societat valenciana .

Les actuacions de l’Institut Valencià d’Estadística previs-
tes per a l’any 2022 s’orienten a cobrir la necessitat d’oferir 
un servei públic d’informació estadística de qualitat que 
permeta atendre la demanda de la ciutadania, així com la 
dels nostres òrgans de govern en les seues funcions de 
planificació, programació i gestió eficaç, amb una idea clara, 
des de la realitat estadística fer, desenvolupar polítiques 
rigoroses .

En matèria de comerç i artesania, i amb l’objectiu de potenciar 
el comerç de proximitat per tindre uns pobles vius, comptem 
amb dos programes: el de protecció a les persones consumi-
dores, amb una dotació de 5.650.000, euros, un 3,4 % més 
que enguany; i el programa ordenació i promoció comercial 
amb 34,3 milions d’euros, amb un increment del 57,7 %, és a 
dir, sumant els dos arribem als 40 milions d’euros .

Així, d’una banda, continuem amb les ajudes de la promo-
ció comercial i els bons de consum en el comerç local, amb 
un import de 5 milions d’euros . D’altra banda, a través de 
l’«Avalem comerç», incrementem també la dotació destinada 
a les inversions en mercats municipals i establiments comer-
cials. En aquest cas, l’import destinat a les pimes comercials 
puja a 5,5 milions .

Pel que fa al programa de millora en l’entorn urbà i a les 
infraestructures en equipament comercial, destinem un 
import de 9 milions d’euros, amb la novetat d’incorporar 
també les inversions en obres .

També presentem una altra novetat, que són les ajudes per 
a les pimes artesanes perquè realitzen inversions en equipa-
ment, amb un pressupost total de mig milió d’euros .
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Altra novetat és la nova línia per a finançar, mitjançant 
l’Institut Valencià de Finances, préstecs bonificats per a 
circular a pimes comercials i artesanes, amb una dotació de 
250 .000 euros .

I, de la mateixa forma, continuarem amb actuacions de 
certa rellevància que ja dúiem endavant, com l’«Emprenem 
comerç», amb una dotació de 620.000 euros, «Avalem arte-
sania» amb 1.560.000 euros, el Pla d’impuls a la digitalització 
del comerç 2018-2023 amb un pressupost estimat de més 
de 13 milions d’euros; amb un suport decidit a la xarxa AFIC 
amb 2 milions d’euros, i a les àrees urbanes d’excel·lència 
comercial amb 3 milions d’euros. I, per últim, continua-
rem amb el desenvolupament del Pla estratègic del comerç 
i l’artesania de la Comunitat Valenciana, l’anomenat PECA 
2021-2025 .

En definitiva, volem que aquest 2022 siga l’any del comerç, i 
per això fem aquesta aposta decidida en aquest pressupost .

Si parlem de consum, arribarem al milió d’euros de dotació 
pressupostària destinada a les federacions i associacions de 
persones consumidores dedicades a la defensa dels interes-
sos d’aquestos, un 25 % més que en 2021, i 350.000 euros 
en el cas de les subvencions de suport a les oficines munici-
pals d’informació als consumidors .

Senyories, per a nosaltres, per al Botànic, per a la Conselleria 
d’Economia Sostenible, les polítiques actives d’ocupació són 
bàsiques, són fonamentals . En aquest aspecte volem oferir 
oportunitats d’inserció, formació i contractació de les perso-
nes, especialment a la joventut, els aturats i aturades de 
llarga durada i les dones . En conseqüència, augmentem un 
20,7 % el pressupost de Labora, que arriba als 528,5 milions.

D’una banda, el programa de foment d’ocupació comptarà 
amb una dotació de 182,9 milions, on destacaré el nou pla 
«Avalem joves» per al període 2021-2024, amb la fi de recu-
perar els principals indicadors del mercat laboral juvenil als 
nivells previs de la pandèmia de la COVID-19 . Per a 2022 
tindrem una dotació de 65 milions d’euros destinats en 
aquest programa .

Reforcem també el foment de l’ocupació de persones amb 
diversitat funcional, malalts mentals i problemes d’inclusió 
social, amb 34.720.000 euros, el que suposa un 17,6 % més 
que enguany. Arribem fins als 29.450.000 euros per tal de 
fomentar l’ocupació de qualitat amb perspectiva de gènere.

Seguim apostant pel foment de l’emprenedoria social i inno-
vadora amb 2,3 milions d’euros . I amb la idea de posar en 
valor l’ocupació pública i desenvolupament local per a conti-
nuar amb el pla «Avalem territori», destinem 76,7 milions 
d’euros .

En l’àmbit de la formació i qualificació professional anem a 
destinar, en el 2022, 166,6 milions d’euros, on destaquem 
que un 20 % més que enguany anem a tenir en el 2022 per 
als tallers d’ocupació per a joves, és a dir, 12 milions .

A més, impulsarem el finançament d’accions de formació 
dual en empreses, amb una dotació d’un milió, els progra-
mes mixtos d’ocupació i formació amb 43 milions, l’impuls a la 
xarxa de centres de Formació Professional propis en el capítol 
VI, amb una partida pressupostària de 3,6 milions d’euros.

Donarem continuïtat a la col·laboració amb la Universitat 
de València, destinada al desenvolupament de l’Escola 
Valenciana de la Innovació, dotada amb 40 .000 euros .

També seguirem amb les accions de formació professional 
per a l’ocupació relacionades amb la negociació col·lectiva 
i el diàleg social amb un altre milió d’euros. I continuarem 
amb el programa pioner i, a més a més referent, com és el de 
la realització d’accions formatives, dirigides preferentment 
a aturats en matèria de recerca, desenvolupament i innova-
ció amb els instituts tecnològics, Aidimme, Aitex, Inescop, 
Aiju, Aimplas, amb una dotació cadascuna de 100 .000 euros . 
I, per últim, realitzarem els plans de formació per a perso-
nes, tant aturades com ocupades, amb un total de 67 milions 
d’euros .

També reforcem el programa d’inserció laboral amb un pres-
supost de 76 milions d’euros, el que suposa un 5,7 % més 
que en 2021. Continuarem amb el programa d’atenció inte-
grada amb 6,9 milions d’euros . Seguirem amb els equips 
per a la recerca d’ocupació i emprenedoria amb un pressu-
post de 400.000 euros. I, a més, amb l’objectiu d’apropar 
els serveis d’informació, orientació i intermediació laboral 
a aquells municipis on no hi haja un espai Labora, així com 
als diversos campus universitaris valencians, anem a comp-
tar amb milió i mig d’euros . Per al programa plans i progra-
mes de suport a l’ocupació en sectors productius destinarem 
255 .400 euros .

Així mateix, tenim un nou programa d’estratègia i modernit-
zació, amb una dotació de 3,9 milions d’euros, on cal desta-
car els 130 .000 euros per a la signatura d’un conveni per a la 
realització d’itineraris integrals d’ocupació, dirigits a perso-
nes en situació de dificultat social, i 300.000 euros per a 
la col·laboració amb les universitats públiques valencianes, 
orientat al disseny, seguiment i avaluació de les estratègies 
territorials en el marc del pla «Avalem territori».

I, des del meu punt de vista, des del punt de vista de la 
conselleria i, molt important, pel moment actual, és la crea-
ció del programa associat al Pla de recuperació, transforma-
ció i resiliència en Labora, amb una dotació de 89,2 milions 
d’euros, on destacaré 1 .600 .000 euros per a la signatura 
d’un conveni amb la Federació Valenciana de Municipis i 
Províncies, per a la coordinació d’accions de desenvolupa-
ment local, 19 .430 .000 euros per a desenvolupar les compe-
tències digitals de les persones desocupades, per a impulsar 
l’emprenedoria i el desenvolupament rural i reduir l’escletxa 
de gènere per mitjà de la requalificació en el treball. Així com 
engegarem un programa d’inserció per a dones amb la realit-
zació d’itineraris d’orientació i ocupació per a la inserció de 
dones víctimes de violència de gènere o de tràfic i explota-
ció sexual amb compromís de contractació, amb una dota-
ció d’1 milió d’euros, al qual sumarem 14.480.000 euros 
per a ajudes a la contractació de treballadors i treballadores 
per autònoms i als que es constituïsquen com a tals, com a 
autònoms .

I destinarem 29.900.000 euros addicionals al programa 
d’atenció integrada per a la realització d’itineraris d’inserció 
laboral dirigit a persones inscrites amb especials dificultats 
d’integració en el mercat laboral .

Senyories, un poble cohesionat és un poble que avança amb 
la igualtat i el progrés com a senyera . No podíem permetre 
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que passara com en l’anterior crisi financera, amb retalla-
des i amb les institucions donant l’esquena a la ciutada-
nia . Aquesta vegada havia de ser diferent . I això hem fet, 
això estem fent i això farem . I crec humilment que els resul-
tats avalen aquest camí. Estic convençut que és la política 
que vol la immensa majoria del nostre poble, un poble que 
és obert, que és solidari i que mira al futur amb determina-
ció i valentia.

I m’agradaria, senyories, que donaren suport a aquestos 
pressupostos que de segur ens ajudaran a millorar la vida de 
molta gent i aconseguir la màxima cohesió social, que és el 
que hem de pretendre entre totes i tots .

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Climent .

A continuación empezamos con la ronda de los grupos 
parlamentarios . Disponen de 6 minutos cada uno . Si lo 
hacen desde la tribuna, pueden hacerlo sin mascarilla, y si lo 
hacen desde el escaño, lo harán con mascarilla .

En primer lugar, le corresponde al grupo Vox, la señora 
Cerdán . Tiene 6 minutos para su intervención . Cuando usted 
quiera .

La senyora Cerdán Martínez:

Muchas gracias, presidenta .

Señor Climent .

Señorías, buenas tardes .

Me va a permitir, señor Climent, que no le felicite ni a usted 
ni a ningún miembro del Consell por la subida de sueldo que 
se van a practicar gracias a estos presupuestos. Un 2 % de 
subida, que imagino que será para poder pagar la luz y el 
gas de este invierno . Yo más bien le preguntaría si no les da 
vergüenza, si no se les cae la cara de vergüenza.

Si los presupuestos de estos años anteriores eran irrea-
les y ficticios por tener una partida que se ha convertido, 
al pasar del tiempo, en 1.336 millones de euros, este año 
ya es la guinda del pastel; directamente, y como nos falta 
dinero para cuadrar las cuentas, nos inventamos una partida 
de 1 .000 millones de euros, que es lo que necesitamos, y 
no se lo decimos a nadie y, cuando llegue el momento, ya 
veremos cómo lo solucionamos . Todo muy Botánico . Claro 
que sí, cómo debe ser, ¿verdad, señor Climent? Elaborando 
el presupuesto vía invención de impuestos y de recauda-
ción ficticia. Y yo le pregunto, ¿cuál es el porcentaje que le 
corresponde a su consejería de esos intangibles 2 .336 millo-
nes de euros? Porque, digo yo, si no existe el mencionado 
montante, lo habrán tenido que repartir entre todos los 
consellers y sería interesante saber de cuánto es el recorte 
que va a tener su conselleria en este caso .

El año pasado, por estas fechas, hacíamos alusión…, bueno, 
yo le hacía alusión a que la ejecución de su consejería 
estaba en un 70 %. Este año es de un 53 %, más o menos 
en la misma fecha, 30 de septiembre, un 17 % menos, de un 
año en el que hemos podido trabajar porque le recuerdo, 
señor Climent, que en el año 2020 estuvimos ilegalmente 
confinados.

Usted habla de que uno de sus objetivos es aumentar las 
oportunidades de empleo y su estabilidad, especialmente 
entre los colectivos con más dificultades para encontrarlo, y 
para mantenerlo le añadiría yo . Encima de la mesa, en este 
momento, tiene la suspensión del turno de noche de Ford, 
aunque esta vez en sus presupuestos les han dado la canti-
dad de alrededor de once millones de euros para mante-
ner . Pero también se encuentran con los problemas de las 
cuatrocientas familias, que son la plantilla de Pilkington; eso 
también lo tenemos encima de la mesa, son problemas que 
hay que resolver de una manera o de otra .

Creo, señor Climent, que los dos tenemos claro cómo se 
aumenta el empleo: creando empresas, por una parte, o bien 
dando agilidad a todas esas solicitudes que tiene su conse-
jería encima de la mesa y que tardan una eternidad para dar 
licencias . En estos momentos, su consejería debería estar 
en un 70 %, 80 % de ejecución, y eso no se estaría diciendo 
que su apuesta por la industria sería algo más que pala-
bras, y le explicó, porque en este momento, según una encu-
esta realizada creo que por ustedes, lo que más preocupa a 
la ciudadanía de la Comunidad Valenciana es el desempleo, 
en un 49,70 %, ese es el principal problema que tienen los 
valencianos .

Según sus políticas, contra el desempleo, planes Labora. 
Perfecto. Pero también menos impuestos inquisitivos a las 
empresas, menos presión fiscal, más agilidad en los trámi-
tes, más ayudas a autónomos y no sólo en los municipios 
de menos de cinco mil habitantes . Le recuerdo que estamos 
entre los cuatro países que más impuestos al trabajo tienen 
en toda Europa y no se puede seguir asfixiando a las empre-
sas más de lo que ya están .

Estudiado su presupuesto, he echado de menos una partida 
de ayuda a autónomos, empresas, etcétera, etcétera, para el 
pago de la luz y el gas, aparte de la subida que viene de más 
de un 0,6 % del ministro Escrivá, etcétera, etcétera. Según 
usted, ante esta situación que tenemos con el precio de la 
luz y el gas y cómo se va a poner de precio, ¿las empresas 
pueden subsistir durante mucho tiempo? Yo le pregunto, 
señor Climent, ¿para qué se requiere el Labora, si no se 
apoya a las empresas para que no cierren?

Hay numerosas empresas, en este momento, que no pueden 
acometer el pago de las subidas ni de la luz ni del gas y 
mucho menos cuando empecemos a meternos en el duro 
frío y en el duro invierno . ¿Usted cree que, si no les ayuda-
mos a pagar todos estos gastos, van a encontrar trabajo a 
nuestros jóvenes? 47 % de jóvenes en desempleo. Se supone 
que los jóvenes, para poder trabajar y llegar a una igualdad 
digna, necesitan un trabajo .

En su presupuesto, también vemos que se prioriza la implan-
tación masiva de las comunidades energética locales, en un 
incremento del 67 %. A esto tenemos que añadirle la falta de 
materias primas y de conectores y, por supuesto, como no 
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hay dos sin tres, falta hablar de los municipios que no están 
de acuerdo en que se llene todo su territorio de huertos 
fotovoltaicos. ¿Qué piensa hacer al respecto, señor Climent?

Su presupuesto prioriza el programa «Avalem joves», que 
ya hemos comprobado que no tiene el éxito ni la ejecu-
ción deseada, ¿sabe por qué? Porque, como ya le he dicho 
en mi intervención, no hay empleo . Por más que forme a 
los jóvenes, estos necesitan empresas para poder trabajar y 
cobrar su sueldo, que es en sí lo que quiere la ciudadanía, un 
empleo con un salario digno .

También nos encontramos un aumento del 150 % en el capí-
tulo III, de gastos financieros, y nos gustaría saber a qué se 
debe .

Muchas gracias, señor Climent .

La senyora presidenta:

Muy bien .

Muchas gracias, señor Cerdán .

A continuación, por un tiempo máximo de 6 minutos, tendrá 
la palabra, por parte del grupo Ciudadanos, el señor Gracia, 
que lo hará desde la tribuna .

El senyor Gracia Calandín:

Muchas gracias, presidenta .

Buenas tardes, señor Climent .

Bueno, aquí está usted hoy, un año más, y, he de decír-
selo, justificando lo injustificable, porque menudo pape-
lón . Porque, señor Climent, se lo digo sinceramente, no hay 
ninguna, ninguna justificación de que su sección, la sección 
de los sectores productivos, la sección de la industria, del 
comercio, la sección de la energía, sea la sección de menos 
crecimiento, junto con Presidencia, de todas las conselle-
rias en los presupuestos que ustedes nos están presentando 
hoy para el 2022 . Yo no sé si este inmovilismo y apalanca-
miento del presupuesto de su sección es por dejadez, es por 
flagrante falta de ideas, pero de lo que estoy convencido es 
que no será por haber cumplido todos los objetivos que se 
marcó hace un año .

Y yo, se lo digo también sinceramente, no pongo en duda 
que, durante este tiempo que ustedes han estado llegando 
a un acuerdo para un proyecto de presupuestos, pues, que 
haya le haya costado arañar ese 5,2 % que hoy usted nos 
trae. Pero la realidad…, y, mire, se lo traigo en un gráfico, 
usted está aquí detrás, es esta pelotita pequeña, y queda 
muy muy lejos del 72,5 % del señor Illueca, del 68,1 % de 
la señora Pérez Garijo o del 50 % de subida del conseller de 
hacienda. Claro, al final, usted a la cola del pelotón.

Y vamos por partes porque, sin duda, hay que hablar de 
industria, hay que hablar de comercio, hay que hablar de 
energía .

Política industrial, mi primera sorpresa y, sinceramente, mi 
primera decepción . Porque, señor Climent, ¿dónde está el 
programa específico del mecanismo de recuperación y resi-
liencia para la industria valenciana? No está, no hay ningún 
programa de ese mecanismo para la industria valenciana, 
cuando la Unión Europea pone a disposición de los esta-
dos miembros 700.000 millones de euros para cuatro pila-
res: transformación digital, transición ecológica, crecimiento 
y resiliencia económica y fomento del empleo . ¿Me quiere 
usted decir que nuestros sectores productivos, que nues-
tra industria, no tiene nada que decir en esos fondos? Y más 
cuando llevábamos tiempo oyéndole decir que la indus-
tria tiene que ser esa punta de lanza de la competitivi-
dad de nuestra región y ahora, pues, está ausente de ese 
mecanismo, inexistente en esos planes del mecanismo del 
Botànic y nos encontramos con un presupuesto en política 
industrial prácticamente invariable, con una subida del 2 %, 
y el Ivace una subida del 1 %. ¿Esa es la apuesta que se hace 
en estos presupuestos, que deberían ser de la recuperación 
de la competitividad por la industria valenciana?

Pero es que nos vamos a la parte de energía y, ¿qué es la 
transición ecológica sin la transición energética, que es otro 
de los pilares del mecanismo? ¿Tampoco tiene nada que 
decir el sector energético de la Comunidad Valenciana en 
ese mecanismo? Pues, a día de hoy, tenemos 282 expedien-
tes de plantas fotovoltaicas atascados, pendientes de auto-
rización, en los que sería más necesario que nunca aumentar 
la partida presupuestaria y hacer un verdadero plan dentro 
de ese mecanismo . Y nos encontramos que, a cambio, el 
presupuesto de energía y minas, pues, baja un 3 %.

Pero es que vamos al comercio . Claro, yo, cuando veo el 
cuadro resumen del comercio digo: bueno, parece que el 
comercio sube . Pero, claro, cuando me pongo a rascar, 
menuda operación cosmética ha hecho usted en la partida 
de ordenación y promoción comercial . Claro, según los 
cuadros, subía un 57 %, pero es que no había puesto las 
partidas presupuestarias que tenían que ver con Feria 
Valencia y con IFA, que sí que aprobamos aquí en el presu-
puesto del año pasado y, por tanto, formaban parte del 
comercio . Entonces, en el fondo, respecto de lo que se 
aprobó aquí para el comercio del año pasado, el comercio ha 
sufrido un recorte del 18 %.

Y, claro, yo el año pasado le oía usted hablar del PK . Hoy 
nos ha hablado dos segundos del PK . ¿Dónde está el PK 
en estos presupuestos, esas 88 medidas del PK? Yo no las 
he visto. Yo he visto que ha subido el «Avalem comerç», 3 
millones, y que efectivamente hay una línea, que es la de 
la mejora del entorno urbano, que también sube bastante . 
Pero, claro, si todo eso es el PK…

Y ahora ya nos vamos a la gran subida, que es Labora . Claro, 
yo hoy me metió en el visor presupuestario y, a día de hoy, 
el presupuesto para 2021 de Labora, el actual, el que tiene 
aprobado, que además lo tiene bastante comprometido, es 
de 761 millones. Es verdad que nosotros aquí aprobamos 
cuatrocientos y pico, pero, a día de hoy, el presupuesto real 
de Labora, 2021, 761 millones. Y ustedes hoy nos traen un 
presupuesto de 528, con mecanismo de resiliencia incluido. 
Por tanto, es un recorte en toda regla, una retallada, 130 
millones que tendrá que explicarles a los valencianos por 
qué va a dejar de darles dentro de Labora este año, ¿no?
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Hace un año, en esta misma comisión, usted nos hablaba 
de un plan de choque para luchar contra el desempleo juve-
nil, que estaba en el 38 %. Bueno, pues, un año después, hoy 
vemos que, de acuerdo con la encuesta de población activa, 
el desempleo juvenil ha subido a un 41,6 %. Y vuelvo a insis-
tir, señor Climent, no lo digo yo, no lo dice Carlos Gracia, 
no lo dice siquiera Ciudadanos, son los datos…, los mismos 
que manejan ustedes, son los que, al final, ponen en eviden-
cia que sus políticas no funcionan, porque tenemos un 3 % 
más de desempleo; que, al final, sus iniciativas se basan…, 
no tienen fundamento; que los jóvenes, al final, pues, parece 
que no les terminan de interesar y que son incapaces de 
garantizarles un futuro; que estamos peor que hace un año y 
eso es evidente . Y hoy usted, pues, vuelve aquí con concep-
tos vacíos que estamos acostumbrados a escuchar, ¿no?: 
promoveremos, potenciaremos… ¿Dónde están las medidas 
concretas, conseller?

La realidad es que usted tenía dos opciones para estos 
presupuestos: o ser el problema o ser la parte de la solución . 
Por desgracia, yo creo que ha elegido la primera de ellas . Y, 
tanto la industria como los comerciantes, como los artesa-
nos, la realidad es que yo lo he hablado con ellos la sensa-
ción que tienen es una sensación, pues, de bastante frustra-
ción con estos presupuestos .

Así que, bueno, hoy me gustaría terminar preguntándole 
que, de esos 571 millones de su presupuesto, ¿cuántos van 
a salir de los 3.500 millones de ingresos ficticios que ustedes 
han pintado en los presupuestos?

Y nada más, presidenta .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien .

Muchas gracias, señor Gracia .

A continuación, por un tiempo máximo de 6 minutos, le 
corresponde el turno al señor Carrasco, por parte Grupo 
Parlamentario Popular, y también lo hará desde la tribuna .

El senyor Carrasco Torres:

Gracias, presidenta .

Me permitirá, presidenta, que, antes de iniciar mi interven-
ción, mande el ánimo que necesitan los más de mil empre-
sarios valencianos que hoy están en Madrid defendiendo el 
corredor mediterráneo, porque es una infraestructura nece-
saria como motor de nuestra economía. Y, desde el Partido 
Popular, queremos mandar, desde aquí, muchos ánimos 
y espero que también, desde estas Cortes Valencianas, el 
resto de grupos se unan a esta iniciativa.

Señor conseller, gracias por asistir a esta comisión. 
Realmente es lo único por lo que le podemos hoy dar 
las gracias, porque sus presupuestos son una ofensa a la 

inteligencia para comerciantes, para autónomos, para indus-
triales, para empresas que exportan, empresas que inno-
van todos los días . Con todo el respeto, su presupuesto es 
una vergüenza, conseller, es una vergüenza. ¿Usted sabe 
ese honor a libro antiguo que tienen algunos libros a polvo 
ocrado, pues, ese es su presupuesto, porque lleva seis años 
presentando, siete años presentando, ese presupuesto . 
Cuando hacen falta ideas nuevas para sacarnos de la crisis 
actual, usted trae aquí un incunable obsoleto . Usted trae el 
epitafio de una conselleria que, desde que llegó, no ha sido 
capaz de mejorar, como tampoco ha sido capaz de mejo-
rar la situación de la industria . Sabe que no me gustaría hoy 
decirle esto, pero las cosas son como hoy . Yo le he tendido 
aquí diez veces la mano para poder trabajar juntos para la 
industria valenciana, pero su sectarismo y su ideología han 
impedido que pudiésemos trabajar juntos .

Supongo, conseller, que será hoy un día duro para usted 
porque tiene que poner buena cara a un presupuesto que 
hoy presenta, cuando es un presupuesto de los que menos 
ha crecido dentro del presupuesto del tripartito. Si entramos 
a bloques, por ejemplo, en política industrial, la única nove-
dad en política industrial que usted presenta es una cátedra, 
una cátedra de 15 .000 euros . Con un presupuesto de 190 
millones de euros, presenta solo una cátedra como novedad 
para salir de la crisis .

La segunda novedad, usted elimina la línea de aceleración 
tecnológica y digital . Hace tan solo un año usted sacaba 
pecho por esta línea aquí, ahora lo que está haciendo son 
pegar bandazos y eso desconcierta a las empresas. Aumenta 
el apoyo a la Ford de forma considerable, pero quisiera 
conocer si estos apoyos importantes para la factoría Ford 
están condicionados a que la Ford mantenga el empleo y el 
empleo de calidad, como el presidente Puig se comprometió 
públicamente en enero del 2020 .

Ni una sola medida para atraer inversión, ni una sola medida 
para ayudar a las empresas a aminorar su factura eléctrica, 
ni una sola medida para mejorar la situación de los costes de 
los fletes, ni una sola medida para que la economía valen-
ciana sea autosuficiente en materias primas. ¿Dónde está la 
famosa fábrica de baterías eléctricas, señor Climent? Y ahora 
la eliminación del turno de noche de la Ford, y ahora los 
despidos de Pilkington . Señor conseller, usted es lo peor que 
le ha pasado a la industria del automóvil valenciano, porque 
usted no hace nada .

Si entramos en la partida general de subvenciones, usted 
es un conseller nacido en una época analógica, pero el 
campeón de la digitalización porque no deja de conceder 
ayudas a dedo. Si descontamos la inflación en el tema de 
ayudas industriales, significa que en el PEIV usted no ha sido 
capaz de defender el presupuesto de la industria, en el peor 
momento usted no ha sido capaz de mantenerlo siquiera, 
con una subida pírrica del 2 %.

Pero con usted como conseller, le decía, las cosas no han 
mejorado a nivel de comercio exterior . Usted se hace tram-
pas y usted engaña a las empresas cuando dice que ha 
aumentado la partida de política de comercio exterior, 
porque es cierto que ha aumentado 1,4 millones de ayudas 
a las empresas, pero se lo quita, 1,3 millones, se lo quita a 
las becas de internacionalización para los jóvenes. Entonces, 
aumentar 100 .000 euros en una comunidad autónoma que 
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exporta 30 .000 millones de euros, oiga, esto es hacer hoy el 
ridículo aquí .

Usted no reacciona tampoco en el tema de econo-
mía de comercio exterior . Porque el mundo ha cambiado, 
señor conseller, los mercados han cambiado, las ferias han 
cambiado, la forma de vender ha cambiado, pero usted trae 
el mismo proyecto en tema de comercio exterior .

En comercio, el peor tratado . Usted ha dicho que será el año 
del comercio, es el peor tratado . Ustedes les dejaron fuera 
del primer plan Resistir. Dígame por qué ha tardado más de 
un año, casi un año, en poner en marcha el Bono comercio . 
Dígame por qué la ejecución es ridícula de esa partida.

Si hablamos de cooperativismo, hombre, esta es el nirvana 
económico del conseller Climent . En tan solo dos años usted 
ha duplicado su presupuesto, presupuesto que en la gran 
mayoría va a financiar universidades, federaciones, asocia-
ciones etcétera; de 29 líneas, de 29 líneas, solo 2 son acce-
sibles para las empresas . Y yo me pregunto, que el dinero 
vaya masivamente a las organizaciones, ¿esto lo conocen las 
empresas del sector? ¿No sería mucho más conveniente que 
llegara más dinero a las empresas?

En economía sostenible, esa es la foto de su política. ¿Nos 
quiere usted explicar a los miembros de esta comisión cómo 
usted piensa ayudar al sistema productivo valenciano a 
transformarse en un sector sostenible adaptado a las OES, 
a la Agenda de París, a los acuerdos de Glasgow de hace tan 
solo una semana, con un presupuesto de 1,6 millones de 
euros, de los cuales la gran mayoría están gastados en cáte-
dras y en estudios? De las 15 líneas del programa, solo una 
es para las empresas .

Planificación y producción energética, usted lo disminuye un 
3,4 % en el peor momento de la crisis energética. Ivace, es el 
perdedor, las pymes valencianas, aumenta el presupuesto la 
friolera del 0,0001 %.

Entonces, con todo esto, lo que nos está diciendo, señor 
conseller –y entraré en el Labora en mi réplica por no exten-
derme– lo que nos está diciendo es que no sabe qué hacer. 
Lleva seis años de copia y pega, las empresas necesitan más, 
no es creíble. Sólo las palabras no son suficientes y lo que 
necesita la economía es otro conseller. Esa es su política y 
esa es su foto, señor conseller .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Carrasco .

A continuación, le corresponde el turno al Grupo Unidas 
Podemos. Tiene la palabra por un tiempo máximo de 6 
minutos el señor Martínez. Cuando usted quiera.

El senyor Martínez Ruiz:

Gràcies, senyora presidenta .

Gràcies, senyor conseller, per la seua intervenció .

Em disculparà que intervinga des d’ací, pot ser queda menys 
glamurós, però, (rient) almenys ens poden vore cara a cara .

Jo volia començar per parlar sobre el context econòmic . Em 
sorprén que des dels partits de l’oposició no es parle del 
context econòmic, probablement perquè estem en una fase 
de recuperació de l’economia i això no interessa ressaltar-ho . 
Però estem tenint unes taxes de creixement que jo crec 
que és molt important posar-les damunt de la taula perquè 
Espanya és en estos moments un dels països de la Unió 
Europea que més està creixent i la Comunitat Valenciana 
està creixent per damunt de la mitjana espanyola .

A més, segons els indicadors, hi ha un bon comportament 
tant de la producció industrial com de les exportacions en la 
Comunitat Valenciana i hem superat les mateixes expecta-
tives de creixement d’ocupació que apareixien en l’informe 
econòmic-financer. L’altre dia li ho deia al conseller d’hi-
senda, segons aquestes previsions, hauríem d’arribar a finals 
de l’any 2021 amb 2 .051 .000 .000 d’ocupats i hem arribat, 
segons l’EPA del tercer trimestre, a 2.083.000 ocupats. És a 
dir, les coses no van mal .

Per cert, jo crec que està lleig manipular les dades d’ocupa-
ció per a fer semblar el que no és . Les dades de desocupació 
entre els joves, entre els menors de trenta anys, estan al voltant 
del 30 %. Només si te’n vas a les dades de menors de vint anys 
pots parlar de dades del 40 %. Vull recordar que durant l’ante-
rior crisi, durant la gestió del Partit Popular, entre els menors de 
trenta anys vam arribar a taxes d’atur juvenil del 55 %. O siga, 
siguem seriosos amb aquesta qüestió, per favor.

A mi m’agradaria, senyor conseller, donar-li l’enhorabona, 
sincerament, per les dades d’execució pressupostària que va 
tindre la seua conselleria en el 2020 i les que apunten que 
tindrà en el 2021. Són dades que a mi m’han semblat real-
ment impressionants d’execució pressupostària . En el 2020 
d’un 98,88 % del pressupost en les condicions en què es 
van donar, amb tota la pandèmia, amb la crisi, amb totes les 
modificacions pressupostàries que es van haver de donar. 
Una execució per a l’any 2021 que en despeses comprome-
ses ja està en el 92,66 %, es parlava del 70 % o el 80 %, ací 
estem en despeses compromeses ja en el 92,66 %.

I això en un context que, a més de tindre tota la pandèmia 
pel mig, hi ha hagut un increment del pressupost molt impor-
tant . Perquè ací s’està menyspreant l’increment del pressu-
post de la conselleria d’economia sostenible i sectors produc-
tius i estem parlant d’un increment en dos anys de 125 
milions, 125 milions en dos anys . En el 2020 el pressupost de 
la conselleria era de 446,14 milions, en el 2022 serà de 571,4 
milions . ¿Això és un xicotet creixement, més de 125 milions? 
Per l’amor de Déu . Però sabem de quines xifres estem 
parlant? ¿Volen que els comence a traure dades dels pressu-
postos de la Comunitat de Madrid i de la comunitat andalusa 
o de Castilla-León i comparem? De què estem parlant?

El Labora, que en 2020 tenia un pressupost de 360,75 
milions, en el 2022 tindrà un pressupost de 528,5 milions 
d’euros . O siga, com que aquestes xifres són menyspreables? 
Només en aquest any ja tenim un increment del 20,73 %, 
de 437,74 milions a 528,5. Per cert, jo crec que és remar-
cable que pel que fa al creixement . . ., pel que fa als fons del 
Mecanisme de recuperació i resiliència, no només és que el 
Labora tinga un fort increment, és que a això, a més, cal sumar 
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el fons de la conselleria d’educació pel que fa a la Formació 
Professional, la qual cosa també és molt, molt, ressenyable .

Jo crec que estem en un canvi, en una transforma-
ció immensa, de les polítiques actives d’ocupació com no 
havíem vist en 40 anys . Jo crec que això és una cosa ha 
ressenyar, no, senyories? Jo crec que, això, alguna cosa 
hauríem de parlar d’aquesta qüestió.

Es parla de com afectarà . . ., o siga, quins fons hi ha per al 
canvi de model econòmic, de com afecta . . ., com arribaran els 
fons del Mecanisme de recuperació i resiliència a les empre-
ses. És que les empreses també poden participar en eixa 
captació de fons, és que també poden presentar projectes .

Es parla d’energia? Però vostés han vist el document de 
les despeses del MRR? És que saben que les despeses en 
energia no només estan en la conselleria d’economia? Que 
en rehabilitació i eficiència energètica en la conselleria de 
vivenda hi ha 48 milions; en transició ecològica i en renova-
bles hi ha 17 milions; en política territorial, en transport hi 
ha 120 milions . Jo crec que cal que comencem a aprendre a 
llegir-nos un poquet les dades millor .

Sí que volia fer-li, senyor conseller, abans d’acabar tres 
preguntes que ens preocupen . Una és referent a l’accés de 
les pimes als fons del MRR, perquè, com vosté sap, proba-
blement les empreses de major tamany tinguen més facili-
tat per presentar projectes i aconseguir fons o per participar 
en els famosos PERTE, però què passa amb les pimes? Quins 
mecanismes anem a tindre per a fer-los arribar aquests fons?

Una segona pregunta té a vore amb el Fininval, que té un 
creixement també molt important per al pressupost del 
2022, però volem saber, ¿quins són els projectes que es 
plantegen per part del Consell per a utilitzar aquests fons 
en les operacions financeres a llarg termini? I, en tercer 
lloc, vosté sap que l’any passat vam ressenyar molt la crea-
ció de l’Institut Valencià d’Estadística, per a nosaltres és una 
eina fonamental per analitzar quina és la situació i l’evolució 
de l’economia valenciana, per a aquest any que ve tindrà 
un pressupost de més de tres milions, la qual cosa em 
sembla molt positiu. I volíem saber quines novetats aportarà 
l’Institut Valencià d’Estadística.

És tot, que se m’ha acabat el temps .

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señor Martínez.

A continuación, por un tiempo máximo de 6 minutos, por 
parte del grupo Compromís intervendrá el diputado Nadal . 
Señor Nadal, cuando usted quiera .

El senyor Nadal Sendra:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Moltes gràcies, senyor conseller, senyor Climent, per la seua 
intervenció .

Des de Compromís el felicitem per haver presentat estos 
pressupostos de cara a 2022 . Entenem que són uns pressu-
postos que reforcen la recuperació econòmica, que ja s’està 
donant a les nostres terres, front a la crisi totalment inevita-
ble que hem tingut ací i han tingut a tot el món. Una forma 
d’afrontar, realment, molt diferent la que ha tingut el govern 
del Botànic a la que va tindre el govern del Partit Popular 
en la crisi de 2008, on pràcticament no es va fer res i es va 
deixar a la població a la seua sort .

En este sentit, doncs, les dades d’execució que ha donat el 
company de Podemos de l’any 2020, quan esta conselleria, 
de la nit al matí, va tindre de canviar eixos pressupostos per 
poder ajudar a les empreses valencianes a que no tancaren, 
doncs, la veritat és que per a nosaltres continuar en esta en 
esta línia pensem que és molt important . És molt important 
estar al costat dels sectors productius i és molt important 
continuar transformant l’economia valenciana.

Per exemple, el suport que es dona a la indústria, hui en 
dia, és més que mai estar en el pla d’industrialització, en 
la industrialització del País Valencià a tots els efectes, que 
va començar esta conselleria a partir de 2015, perquè és 
la primera volta que hem tingut un conselleria d’economia 
que ha mirat per la industrialització del País Valencià fent un 
pla d’industrialització amb cara i ulls. Els pressupostos d’en-
guany que presenta esta conselleria signifiquen sobre el 
pressupost de 2015, que va fer el Partit Popular, un 277 % 
superior en el que significa la industrialització, la qual cosa 
realment és també el que fa falta .

En el moment actual que estem vivint en què la deslocalit-
zació d’empreses s’ha demostrat que és un fracàs a tots els 
nivells per a la nostra terra, per a la nostra economia, però 
també per a l’economia global; en un moment actual en què 
hem vist el que ha passat davant de la crisi de la COVID 
quan els productors locals són els que han aguantat el tipus 
en un moment de desabastiment total; en una situació 
actual on hi ha desabastiment de matèries primeres i desa-
bastiment de molts productes i quan els mateixos industrials 
tornen a mirar cap a casa per relocalitzar empreses, és molt 
important l’aposta que fa esta conselleria per la industrialit-
zació del País Valencià.

També és molt important en un moment actual, on s’està 
parlant també d’una crisi energètica global, que el País 
Valencià depenguem de nosaltres mateix a nivell ener-
gètic. Per això és molt important l’aposta d’esta conselle-
ria, l’aposta d’esta conselleria per les comunitats energèti-
ques locals, que pense jo que és un d’aquells temes que pot 
canviar el nostre país de dalt a baix, i quan estem parlant 
de model energètic les comunitats energètiques locals ens 
donen sobirania energètica i ens donen també la seguretat 
que podem arribar fins i tot a controlar els preus i l’energia 
per a la nostra vida quotidiana. Per això, és important l’im-
puls de les renovables .

I és important també que des d’esta conselleria es faça un 
impuls per la internacionalització, per l’IVACE, i pels insti-
tuts tecnològics . Des de Compromís i des del Botànic ente-
nem que esta és la nostra forma d’entendre la col·laboració 
publicoprivada, per damunt que vinguen ací fons voltors a 
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quedar-se amb els nostres serveis públics . . ., doncs no ente-
nem que això és la col·laboració publicoprivada que volem, 
sinó ajudar el 99 % de les nostres empreses, que són xicote-
tes i mitjanes empreses, i que necessiten de la col·laboració 
pública per a créixer i per a mantindre’s.

També és molt important seguir la línia que ha seguit esta 
conselleria des de fa temps, de treballar . . ., no d’entendre 
l’economia com una cosa aïllada de la vida de les perso-
nes . I és molt important, dins de l’economia, un dels factors 
més importants és entendre que les condicions de treball 
han d’anar millorant, que no podem tindre unes condicions 
de treball precàries, temporals... I, en este sentit, és impor-
tant la pujada en les línies que fa la conselleria d’economia 
sostenible .

També el suport decidit i estratègic que s’ha fet a l’economia 
social i al cooperativisme, que suposa un 390 % més del que 
va fer el Partit Popular l’any 2015. Perquè després diguen 
que els polítics són iguals. Molt diferent entendre l’economia 
des del punt de vista del Partit Popular que des del punt de 
vista del Botànic .

Per últim, també creiem que és molt important, i segura-
ment per a nosaltres és el més important, les línies d’aju-
des a les xicotetes empreses, i en concret al xicotet comerç . 
Ajudes com «Avalem comerç», com «Avalem artesania», que 
augmenten la competència . Però sobretot és molt impor-
tant l’ajuda que es dona a la digitalització de les xicotetes 
empreses . El xicotet comerç, hui en dia, i encara que alguns 
no donen un duro per ell, estem segurs que pot competir tan 
bé, i fins i tot amb avantatge, amb empreses com Amazon i 
empreses que estan destrossant el xicotet comerç . Perquè 
estan a prop, estan capil·laritzats amb la societat, estan a 
prop del client . L’únic que els falta és este assessorament i 
els falta, realment, la digitalització empresarial per a poder 
tirar avant.

Per últim, el tema de Labora. Es demostra, amb una pujada 
del 20 % sobre el pressupost de l’any passat, però amb una 
pujada del 179 % sobre el pressupost que d’ocupació feia 
el Partit Popular l’any 2015, que n’hi ha una altra manera 
d’entendre l’ocupació. Que Labora, el que era l’antic Servef, 
és alguna cosa més que tindre un Tinder entre empresa-
ris i treballadors perquè facen match . Entenem que això 
també . . ., evidentment, s’ha de posar en relació . Però que el 
més important de tot és l’orientació, la formació, l’assessora-
ment, la detecció de necessitats, tant per part dels treballa-
dors com per part de les empreses com per part de la socie-
tat en general . És per això que és molt important esta pujada 
del 179 % del pressupost sobre el que va fer el Partit Popular 
a l’any 2015 .

Moltes gràcies, senyor conseller, per haver presentat estos 
pressupostos .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Nadal .

A continuación, por parte del grupo socialista, tiene 6 minu-
tos el señor Chulvi . Cuando usted quiera .

El senyor Chulvi Español:

Moltes gràcies, presidenta .

I moltes gràcies, conseller, per la seua intervenció hui ací i 
per la presentació del pressupost .

I també el reconeixement al treball, no que s’ha fet ara en 
l’elaboració d’este pressupost per al 2022, sinó d’un treball 
que és fruit d’anys ja de consolidació . No d’un canvi d’una 
manera de fer les coses, d’un canvi en la manera de gover-
nar, sinó també d’un canvi de model, que és cap a on hem 
volgut caminar .

Durant este temps s’ha parlat de moltes qüestions, inclús a 
mi hi ha un terme que m’agrada molt, i que vosté ha utilit-
zat en algunes ocasions, que és utilitzar el terme d’econo-
vida . Parlar d’economia no és únicament parlar d’empreses o 
parlar de qüestions abstractes del que és l’economia, parlar 
d’economia és parlar de persones . I quan es conformen uns 
pressupostos com estos, que es porten a aprovació, s’han 
de vore també en el seu conjunt . Perquè parlar d’economia 
és també parlar d’educació, és parlar de sanitat, és parlar de 
benestar social, és parlar de protecció de les persones .

I no es pot entendre el pressupost i les propostes que es 
plantegen de cara al 2022 sense tindre en compte el que 
s’ha viscut al llarg de l’any 2020 i de l’any 2021 . Dos anys de 
moltíssima dificultat provocada per una pandèmia que ningú 
podia previndre i que ha significat també haver d’anar adap-
tant la política econòmica a eixa nova situació.

Per tant, quan ací es parla de les ajudes, si apleguen o no 
apleguen, no, les ajudes estan, continuen aplegant a la gent, 
continuen aplegant a les empreses, continuen aplegant al 
xicotet comerç. Continuen, perquè a dia de hui encara això 
està produint-se, i és quelcom que s’ha de posar en valor . I 
que, com bé ha dit algun dels portaveus que m’ha precedit, 
és bo mirar enrere per a vore com es va actuar en l’anterior 
crisi i com s’està actuant en la d’ara, en esta crisi actual .

I, fins i tot, podem observar que en una notícia apareguda el 
25 d’octubre en el diari Información deia que, per exemple, 
en la província d’Alacant, el 2021 ja existixen 1.067 empre-
ses més que en el 2020. 1.067 empreses més que en el 
2020, només en la província d’Alacant . Home, alguna cosa 
s’estarà fent bé, alguna cosa s’estarà fent quan des de les 
polítiques que estan proposant-se des del Consell i des del 
govern del Botànic, des de la conselleria d’economia, perquè 
això es produïsca. Això no apareix aixina espontàniament, 
hi ha una tasca, lògicament, de gent amb ganes d’empren-
dre, que és una de les senyes d’identitat dels valencians i les 
valencianes, però també una administració que acompanya, 
que ajuda i que està al costat d’eixes persones que volen 
emprendre alguns projectes .

Parlar de xifres jo trobe que, després de l’exposició del conse-
ller, és complicat, perquè vosté les ha explicat molt bé, però 
venen a refrendar el que diem . Des del 2015, any rere any, any 
rere any, el pressupost creix . Creix . S’incrementa . I, al mateix 
temps que s’incrementa el pressupost, l’economia valenci-
ana, com tots els indicadors ja venen mostrant-ho, també va a 
millor. I ho dic, tot això hem de tindre-ho en compte amb el que 
hem patit l’any 2020 i el 2021. Que este pressupost per part de 
la conselleria d’economia cresca un 5,2 % és una bona notícia. 
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Però és una bona notícia perquè es fa des del diàleg, des del 
diàleg constant amb tots els sectors . Amb el sector empresarial, 
però també amb els agents socials .

En este nou escenari que provoca la crisi energètica que 
estem vivint, el que queda clar amb estos pressupostos és 
que des de la conselleria d’economia i des del govern del 
Botànic es té un full de ruta clar de cap a on hem d’anar per 
a poder superar esta crisi . I això, eixe full de ruta, es veu 
reflectit en increments importants en les partides destinades 
al que significa la qüestió d’eficiència energètica, d’estalvi i 
d’implementació d’accions que faciliten eixa qüestió.

En l’àmbit de la creació d’ocupació, ho hem vist, fins a l’aple-
gada de la pandèmia anàvem en una situació de creiximent 
de l’ocupació, que es va vore frenada, però que s’ha vist . . ., 
d’alguna manera altra volta hem vist que agarra impuls, 
després de passar els pitjors mesos . I això no deixa de banda 
que s’haja de fer un esforç important, com el que es fa, de 
creiximent en les partides pressupostàries que van destina-
des a la creació d’ocupació i especialment estar al costat dels 
col·lectius que més estan patint-ho, com per exemple són 
els joves, però també les dones . I n’hi ha accions, com una 
de les que estan incorporades en el pressupost, que és la 
gratuïtat de l’escolarització de dos a tres anys que significarà 
que també més persones podran incorporar-se al mercat de 
treball perquè tindran facilitat de deixar els seus xiquets i 
xiquetes en les escoles sense que els coste diners .

No cal –ja per a acabar– recordar la convicció que té el 
govern del Botànic i la conselleria d’economia per a defen-
sar el xicotet comerç, i per això es veu també reflectit, any 
rere any, en un increment pressupostari i en ajudes . I sobre-
tot en els pitjors moments de la pandèmia, especialment, el 
govern del Botànic ha estat ahí, al costat també d’eixe xico-
tet comerç que ho necessitava .

Moltíssimes gràcies i enhorabona també pel treball, 
conseller .

Gràcies .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Chulvi .

Pues a continuación, el señor Climent dispone de 15 minu-
tos para su segunda intervención .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies, presidenta .

Primer, si m’ho permeten els grups de l’oposició, parlaré del 
que han dit els grups del Botànic . Únicament i exclusivament 
per a agrair les vostres intervencions, tant la de Martínez, com 
Nadal, com Chulvi, que a més a més marquen una diferència 
de realitat . Vull dir, de saber qui està a on està, treballant amb 
rigor i posant les dades damunt de la taula, amb eixe rigor i 
realitat . . . I no sé la realitat d’aquesta bancada on està .

Perquè jo puc entendre una cosa, puc entendre que l’oposi-
ció no haja de posar en valor la gestió dels que estan gover-
nant . Però vostés hauran de decidir en algun moment si 
volen estar al costat dels valencians i valencianes i treba-
llar amb rigor des de l’oposició, amb propostes clares, o 
estar amb el seu narcisisme partidista, cadascú amb el seu. 
I sembla ser que estan amb el seu narcisisme de manera 
continuada. I fins i tot mentint, que és dur, això.

Mire, senyora Cerdán, vergonya seria per a mi no treballar 
intensament per anar transformant i millorar la vida de la 
gent que viu en este territori. I, per tant, no tinc ni miqueta 
de vergonya pel que vosté planteja .

Després, quan parla d’execució, a mi sí que m’agradaria que 
mirara les dades i parlara d’execució . Mire, en aquestos 
moments l’execució pressupostària de la conselleria, a 30 de 
setembre, si vol, o en octubre, està en compromís de despesa 
el 93,46 % i obligacions reconegudes 73,07 %. Per exemple. Vull 
dir, des del seu punt de vista ja és un èxit, perquè amb el 70 % o 
el 80 % un ja és fantàstic, no? Per tant, jo crec que una miqueta 
de rigor amb les dades. Parla del 53 %, el 53 % són les inver-
sions, i resulta que és el percentatge més alt que tenim aquesta 
conselleria, en inversions . Per tant, jo li demane rigor en tot allò 
que diu .

I parla de manera tan genèrica, autònoms i tal . . . No escolta . 
Un 50 % anem a pujar en els autònoms. I, a més a més, parla 
d’un 47 % de desocupació juvenil, estem en un 32 %. Jo no 
sé d’on trau les dades o qui li les confecciona, però és greu . 
És greu, pràcticament fil per randa tot el que ha dit.

I, per tant, jo l’únic que li demane, a vosté i a qui represente 
vosté, és un poquet de rigor . Mínimament un poquet de 
rigor, no és vindre a dir ací qualsevol cosa i quedar tan bé i 
tan campant, perquè fem malbé la ciutadania .

Senyor Gracia, no n’hi ha res com ser metonímic, i vosté 
supose que m’entendrà què vol dir això . Agarrar el text com 
a pretext, dir que no perquè he de dir que no i busque allò 
que m’interessa per a dir que no .

Mire, primer el comerç . Justetet vosté ha donat en la clau . 20 
milions destinats a fira directament via préstec, que estaven 
en la secció de comerç, i que enguany no estan . És evident, 
quants milions tenia la secció de comerç? 21 . Si passa a 34, 
tenim un increment del 57,7 % o no? Ara, jo dic el que em 
dona la gana i el comerç està realment malament .

Vull dir, quan parlem d’execució pressupostària, a mi 
m’agradaria fer el debat no este, sinó el de final d’any, el 
de liquidació . Perquè, probablement, esta conselleria i este 
conseller ens lluiríem, i no poquet . Ens lluiríem . I ahí està 
la realitat, perquè diu que si s’ha executat el pressupost, 
com l’hem executat la conselleria d’economia, vol dir que 
eixos diners capil·laritzen. Arriben a les empreses, arriben 
als comerços, arriben als autònoms, arriben a la gent que 
està en l’atur, hi arriben . I això és el debat, eixe és el debat . 
La hipòtesi, que és el pressupost, i que és fonamental per a 
treballar durant un any, és fantàstica. Però crec que hem de 
ser també, i torne a repetir, un poc rigorosos, i escoltar.

Quan parla d’energia, per una part, 22,4 %; per altra, li n’he 
dit 139 %. Per altra, 139 %.
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Igual que quan vosté diu que incrementa Labora, doncs 
clar que incrementa Labora, perquè incorporem remanents 
i perquè aconseguim, durant l’any, molts més diners que 
vénen del govern central i fan que gestionem molts més 
diners que els que pressupostem . Però això vosté ho hauria 
de saber i ho hauria de dir per a no desinformar la ciutada-
nia, sinó per a tenir a la ciutadania ben informada . Però no li 
interessa en absolut .

I poquet més li puc dir, perquè vosté, doncs al final 5,2 %, i 
si no suma el 26,1 % de l’any anterior, que vam ser la conse-
lleria que més va créixer, vosté això no ho posa en l’equilibri . 
I l’any passat, segur que no va dir que érem la conselleria 
que més creixíem, sinó que també va buscar la fórmula per a 
vore de quina manera trobava el recoveco per a dir vosté que 
no a un pressupost que s’executa i fa que capil·laritze i que 
arribe a la ciutadania .

I, senyor Carrasco, anem a vore, vergonya poqueta . I vaig 
a comparar-li, perquè a vosté li toca comparativa, perquè 
ha gestionat. En internacionalització no fem res. Anem a 
comparar l’eixida de les crisis, com va eixir de la crisi el Partit 
Popular, amb retallades i d’esquena total a la ciutadania, i el 
Botànic com ha eixit d’eixa crisi, la conselleria d’economia 
sostenible com ha eixit de la crisi sanitària i econòmica .

Mire, en internacionalització havia dit que nosaltres no 
pujàvem res, que no fèiem res . Miren, 5 milions en el 2013, 
24 milions en l’actualitat . No estem ajudant les nostres 
empreses, quan tenim més empreses de manera conti-
nuada que en la història del nostre territori, exportant . 
Més de vint-i-quatre mil empreses exporten assíduament . 
Més que mai . Alguna coseta anirem fent nosaltres en este 
àmbit, quan tenim, pràcticament en aquestos moments, 
números d’exportació del 2019 . Alguna coseta anirem fent . 
Però tampoc vull que ens posen més en valor del que toca . 
Tampoc ho vull .

Labora . Miren com eixíem de la crisi en 2013, retallades, 105 
milions . Miren com eixim de la crisi el Botànic, 529 milions . 
Però és que vaig a dir-li més . 2011-2013, el 2011 el pressu-
post de Labora era de 494,2 milions . En 2013, de 105 . Un 
78,7 % de retallada. En 2020-2022, 356, 528. Un augment 
del 48,5 %. Fem les coses igual.

Ivace, 2011-2013, 116,3 milions en el 2011, 76,7 milions 
en el 2013. Un 34 % de retallada. 2020-2022, 150, 169. Un 
12,8 % de pujada. Això són realitats, són números, això és 
rigor a l’hora d’expressar-nos .

Suport a la innovació valenciana, únicament i exclusivament 
parlant de la conselleria d’economia. El senyor Martínez li ha 
parlat d’energia, com la tenim repartida. Podíem parlar de la 
innovació, com la tenim repartida, sols en esta conselleria. 
30 milions en el 2014, 85 milions enguany. Això suposa un 
creixement del 184 % en eixes àrees. I resulta que els núme-
ros són a l’inrevés .

Ajudes per al comerç de proximitat, miren-les. 7,6 milions, 
30 milions en l’actualitat .

Bé, instituts tecnològics. És que aixina podríem estar... 
Instituts tecnològics, 2014, 21 milions. 2022, 57 milions 
per a potenciar la innovació i la transferència directa a les 
nostres pimes, bàsicament .

És evident que esta conselleria, des que està governant, està 
fent les coses d’una manera totalment diferent a com ente-
nen vostés l’economia . I això molesta, perquè el seu neoli-
beralisme els traeix . Els traeix . I els molesta perquè vostés 
no tenen arguments, perquè quan les coses van molt bé 
són els més neo del món . I, quan van malament, resulta que 
són els més defensors d’allò públic del món . Una miqueta 
de coherència, que és el que mínimament en la societat es 
demana . Coherència . I, sobretot, dels que estem treballant 
en la res pública. Entenem la política i l’economia, probable-
ment, de manera diferent . Però, des de la Generalitat, des de 
la conselleria d’economia sostenible, s’està treballant amb 
molta serietat, amb molt de rigor, perquè l’economia d’este 
territori vaja bé .

I vaig a posar-li més exemples, i vosté m’ho va recordar, jo 
em vaig equivocar des de la trona . Però és el territori que 
més ha millorat el seu rendiment en innovació, de la posició 
157 a la 128. És a dir, 29 posicions. De tota Europa. Alguna 
cosa estarem fent bé des de l’àmbit públic, i també des de 
l’àmbit privat . Elemental, perquè açò és un treball conjunt .

Respecte al tema, per exemple, d’afiliats a la seguretat social, 
que també és un indicador que marca quin és l’estat d’ànim, 
la situació socioeconòmica d’un territori . Mire, en febrer de 
2020, en precrisi pandèmica, 1.934.793 persones. En octu-
bre del 2021, 1.986.284. És a dir, tenim 61.491 afiliats més, 
després d’haver passat la crisi sanitària que hem passat .

Si parlem d’autònoms, en febrer de 2020, 351.182. En octu-
bre de 2021, 359.706. 8.525 autònoms més. Sols tenim 
13.082 persones en octubre en ERTO. Sols.

L’atur, i ahí és on hem d’incidir més, i ho reconec, perquè 
jo també, aquelles coses que veig que no van bé, i on hem 
d’incidir, les dic. Ahí tenim 54.097 aturats més des de juny 
del 2020 a octubre de 2021 . Hem passat de 456 .000 . . . 
Perdó, des de febrer fins a octubre, val? I ahí sí que tenim 
una diferència important en què hem d’incidir i hem de 
treballar .

En inversions, tenim inversions per damunt del 2020 . De 
gener a juny, 396,6 milions d’euros d’inversions .

I alguna sorpresa més que els donarem, el que passa és que 
nosaltres treballem des del rigor i quan realment tenim les 
coses, les diem . I no com altres, que a la millor les diuen, i 
encara no saben si es realitzaran o no es realitzaran.

Si parlem de l’IPI, un 10,2 % de gener a setembre, de pujada. 
Per damunt de la mitjana del govern central .

I és de veres unes quantes coses, vostés eren els reis de la 
deslocalització, com molt bé deia el meu company Nadal. I 
això ha sigut un error, ha sigut un error garrafal, que ara se’n 
penedim . I ha hagut de venir una crisi perquè canvie el xip, 
fins i tot de tot el món, fins i tot també l’empresarial. Per a 
adonar-se que la localització, produir ací allò que és impor-
tantíssim i necessari per a la vida, és fonamental.

I eixe discurs l’iniciem nosaltres i el conseller d’ economia 
sostenible en el 2015 . Però semblava que no calia fer cas . I 
ara resulta que un ésser diminut que no veiem ningú, resulta 
que ens ha fet canviar la tortilla a tots . Important per a l’eco-
nomia, localitzar i relocalitzar. Produir ací, innovar, invertir en 
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innovació tot el que puguem, tant des de l’àmbit públic com 
des de l’àmbit privat, és fonamental . Treballar en l’econo-
mia circular, i probablement no començaríem a tindre, entre 
innovació i economia circular, tants problemes com tenim 
amb les matèries primeres i, probablement, amb els fletes . I 
bàsic, bàsic: renovables. Energia distribuïda, de proximitat, 
local . I per això nosaltres apostem per l’autoconsum i apos-
tem per les comunitats energètiques locals.

I estem invertint, som pioners. Les primeres ajudes de 
manera directa van ser des del 2020 a les comunitats ener-
gètiques locals des de l’IVACE. En el 2021, una altra vegada, 
i en el 2022, un 60 % més. És a dir, anem a passar de set 
projectes a 48 projectes, i probablement el 2022 doblem els 
projectes que teníem . I això és canvi de model, és canvi de 
model productiu.

El que passa és que vostés encara estan anclats en el passat . 
A naftalina fan olor vostés. A naftalina fan olor vostés. El 
Botànic està molt viu, està molt fort i amb les idees molt 
clares, i el full de ruta molt claret. Sobretot per a beneficiar a 
la ciutadania, a les persones de manera inclusiva, i generant 
cohesió social . I ahí, en eixa línia, ens trobaran i seguirem 
treballant . Però, el llibre eixe que deia que feia olor, pense 
que l’haurà de tirar vosté, senyor Carrasco. I no l’haurem de 
tirar nosaltres.

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Climent .

Pues, a continuación, empezamos con los turnos de réplica. 
¿Hay algún grupo que vaya a hacer réplica? Perfecto .

Pues, en primer lugar, empezamos por el grupo Vox. La 
señora Cerdán tiene 3 minutos para su intervención, cuando 
usted quiera .

La senyora Cerdán Martínez:

Gracias, presidenta .

Señor Climent . Nosotros tenemos calle, no tenemos 
moqueta como usted . Nosotros tenemos calle . Y no es 
lógico, y es impensable, esa subida del 2 %, ustedes y todos 
sus altos cargos .

Usted habla de rigor, ¿quiere rigor? 25,39 % comprometido de 
pago, de su conselleria. 16,98 % total del presupuesto pagado, 
total del presupuesto pagado . Rigor, como usted dice .

Usted gobierna, señor Climent . Nosotros, los de Vox, esta-
mos en la oposición. Y eso hacemos, oposición. ¿Que no le 
gusta lo que le decimos? Pues no sé, se lo tendrá que hacer 
mirar . Y ese problema creo que es más suyo que mío .

Lo que es deleznable es que, conforme está la situa-
ción hoy en la Comunidad Valenciana, se les sigan dando 
más de tres millones doscientos mil euros a los sindicatos, 

aparte de todas las partidas genéricas que tienen por ahí 
redistribuidas .

Y como esa le podría decir, por ejemplo... Sí, tiene usted 
razón. Se da una partida de ayudas a las empresas, una de 
un millón y medio, Programa de incentivo para el desarrollo 
de la nueva cultura del tiempo de trabajo. Se da un millón y 
medio a las empresas que reduzcan la jornada laboral.

Le voy a recordar cuáles son los problemas reales que tiene 
la ciudadanía en estos complicados momentos, como es la 
Ford, Pilkington, y tantas otras empresas y autónomos que se 
ven abocados al cierre de sus empresas . Por el coste eléctrico, 
por la subida de las materias primas, que encarece, por ejem-
plo, los juguetes de los niños. La subida del combustible, con 
lo cual se retrasa la energía de pedidos y se ralentiza la econo-
mía . Por la carencia de conectores y microchips, que perjudica 
gravemente el sector automovilístico. El sobrecoste del gas, al 
tenerlo que traer en barcos, y un largo etcétera

Y voy a terminar con una reflexión, señor Climent. Imagino 
que usted sabrá que China también ha tenido problemas 
con el precio de la electricidad, apagones, cierres de empre-
sas, etcétera, etcétera . ¿Sabe usted cuál ha sido su apuesta 
a 15 años vista? Una fuerte apuesta por la energía nuclear a 
medio y largo plazo, una energía mucho más limpia que sí les 
permitirá reducir el número de emisiones de CO2 a la atmós-
fera . Los planes del gobierno chino pasan por construir 150 
reactores en 15 años, algo que les servirá para ser el princi-
pal productor de esta energía en todo el mundo . Al igual que 
van a hacer nuestros vecinos franceses, seguir apostando 
por la energía nuclear .

Señor Climent, cuando las barbas de tu vecino veas cortar . . . 
Ahí se lo dejo .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Cerdán .

A continuación, el señor Gracia tiene el turno de réplica por 
parte del grupo Ciudadanos, y lo hará desde la tribuna .

El senyor Gracia Calandín:

Muchas gracias, presidenta .

Bueno, vamos a ver, señor Climent, yo no voy buscando 
recovecos . La realidad es que ustedes proyectan una subida 
en los ingresos conforme a un 6,3 % respecto al año anterior. 
Y la realidad de su sección es que la subida es de un 5,2 %, 
con lo cual, en términos relativos, su sección sale tremenda-
mente perjudicada .

Y yo, como le he dicho en mi primera intervención, en ningún 
momento pongo en duda que a usted le haya costado mucho 
arañar ese 5,2 %. Pero claro, en lo que no voy a caer es en el 
autoconformismo en que cae usted, que dice: «No, bueno, 
como al señor Illueca le han subido a un 72 % y la eficiencia 
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energética tiene algo que ver con la transición energética —
que una cosa es el desarrollo de materiales para la construc-
ción, que usted debería saber, y otra cosa es producción de 
energía eléctrica—, pues entonces me conformo con que al 
señor Illueca le suban la dotación presupuestaria .»

Claro, ¿qué van a decir los señores del partido del señor 
Illueca? Que están encantados de haberse conocido. Pero mi 
obligación es no caer en la autocomplacencia en que usted 
cae . Y, después de escuchar su segunda intervención, lo que 
cada vez tengo más claro es que usted no tiene un objetivo 
claro para la industria valenciana .

El tema del comercio . Vamos a ver, Feria Valencia e IFA la 
partida presupuestaria en la que estaban era para el comer-
cio. Y ustedes la imputaban como comercio. ¿Que ahora no 
hay que pagar esto? Pues no se lo quiten al comercio . Se lo 
están quitando al comercio . Y eso es una realidad, porque 
nosotros aquí aprobamos la partida del comercio. Y si no, no 
haberla puesto en comercio .

Yo se lo he dicho, Labora, me pongo en el visado presu-
puestario y yo veo que tiene una ejecución alta. Y eso se 
lo reconozco. Y por eso que se lo reconozco me preocupa 
que Ivace, por ejemplo, que tiene que gestionar un montón 
de fondos europeos, el crecimiento respecto al año ante-
rior sea de un 1 %, porque esos fondos europeos tienen que 
gestionarse a través de personal. Y este personal habrá que 
dotarlo presupuestariamente. Y usted Ivace lo mantiene 
congelado . O sea, que yo soy el primero que se preocupa 
por la ejecución de su sección, y reconozco que, cuando hay 
medios, usted ejecuta .

Muy bien . Y además se lo dije el año pasado . Y el año pasado yo 
reconocí que a usted le habían aumentado la dotación presu-
puestaria, pero no se olvide que le habían metido un recorte 
de 57 millones porque de la política industrial salió el pago de los 
ERTE . Entonces también hay que reconocerlo todo .

Bien . Acompañada del presupuesto viene un informe de 
cumplimiento de objetivos del año 2020 en el que usted era 
conseller . Pues mire, grado de ejecución de algunos de los 
objetivos. Fomentar la igualdad en el ámbito de la contrata-
ción, en el 2020 un 0 %.

Si echa un vistazo a todos los objetivos del programa de 
energía y minas que tienen que ver con incentivar la implan-
tación de combustibles menos contaminantes, que y tienen 
que ver con la inversión en instalaciones energéticas en 
tecnologías renovables —y ya voy terminando—, que tienen 
que ver con incentivar las políticas de ahorro y eficiencia 
energética, el grado de ejecución en el informe del 2019, en 
el informe del 2020, estoy hablando de ejercicios que ya han 
terminado, no que están a medias como el 2021, que usted 
me recrimina, están todos al 0 %.

Entonces es muy bonito aquí tener palabras grandes y decir 
«incentivaremos, promocionaremos la energía inclusiva», 
pero luego la realidad es que todos esos objetivos con los 
que a ustedes se les llena la boca, mire bien el informe, están 
a un 0 %.

En fin. Nada más.

Muchas gracias, presidenta .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Gracia .

A continuación, tendrá 3 minutos el señor Carrasco para su 
réplica, y la hará desde la tribuna también .

El senyor Carrasco Torres:

Gracias, presidenta .

Señor conseller, hoy en su segunda intervención le han salido 
a relucir sus dos vocaciones . En primer lugar, dar lecciones . 
Oiga, usted podrá dar lecciones de lenguas muertas, pero 
de economía no lo sé. La deslocalización no es un pecado 
del Partido Popular. La economía es libre, en este sentido. 
Las empresas que quieren se van y, las que se quedan, es 
porque tienen confianza. Si se van es porque toman decisio-
nes empresariales. No depende de un partido.

Y, en segundo lugar, su segunda vocación, esta vez frus-
trada, cantar misa . Oiga, usted podrá decir que la econo-
mía va viento en popa, como algún diputado ha dicho, pero 
hace cinco días tan solo la prensa con bases de datos oficia-
les decía que la economía valenciana es la tercera región que 
más empresas cierra, 2 .651 . 2 .651 en lo que va de año . Con 
lo cual, los números también son una faceta pendiente en su 
formación .

Si el señor Ferran Martínez, el señor que ama Madrid, 
el señor viva el chotis, el chulapo de estas Cortes, siem-
pre hablando de Madrid, tiene que salir a defenderlo es la 
mayor debilidad que a usted le puede hacer, señor conseller . 
(Remors) Ha salido a hacerme la réplica a mí . Oiga, hable del 
presupuesto del Botànic, no le haga el capote aquí al conse-
ller, que supongo que tiene tablas para hacerlo.

Hablar tanto del presupuesto del año pasado, sumarlo a este 
y hacer la media, oiga, esto son matemáticas, pero significa 
que es el fracaso del presupuesto y el fracaso del conseller .

En tercer lugar, la situación económica  Oiga, algún diputado 
de aquí ha tirado flores a la economía. Yo no sé si hablan con 
los transportistas. Yo no sé si hablan con las empresas del 
azulejo de Castellón. No sé si hablan con las empresas del 
calzado. No sé si hablan con los comerciantes. Dudo que lo 
hagan . Dudo que lo hagan, porque, si lo hicieran, no tendrían 
los arrestos de salir aquí y decir que la economía va viento 
en popa .

Dos sectores, dos programas, señor Climent . El comercio, el 
bono comercio. El presidente Puig prometió 20 millones de 
euros para el año 2022. Usted ha puesto 5. ¿Ha mentido el 
presidente en sede parlamentaria, conseller, o ha mentido 
usted? Lo que está claro es que han mentido al sector. De 5 
que han puesto a 20 que prometieron. Más claro, agua.

Una debilidad más es que usted ha sido incapaz de rete-
ner el presupuesto de feria que se ha ido del programa de 
comercio . Si lo hubiera mantenido del programa, hubiera 
podido reforzar estratégicamente al sector, y no lo ha hecho. 
Más debilidad del conseller .
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¿Dónde está el PECA, señor conseller? Está en su boca, 
pero no existe el PECA, porque si existiera hubiera puesto 
un euro, solo un euro, quizás, porque su presupuesto no 
aumenta mucho más . Pero es que ni eso . Habla del PECA 
cuando no ha sido capaz de ponerlo en marcha.

Pero hablemos de Labora, y con esto acabaré, presidenta . 
Labora es el campeón del doping de los fondos europeos . 
Usted ha sacado pecho porque dice que aumenta un 20 % 
con fondos europeos. ¿Usted es capaz en su réplica de, 
cuando salga, decir que esos fondos que usted ha consta-
tado en el presupuesto son reales? ¿Dígame qué organiza-
ción pública los ha confirmado? ¿En qué por supuesto de un 
organismo europeo o estatal está?

No es capaz de hacerlo porque los presupuestos del Botànic 
son una mentira y el presupuesto de Labora es otra mentira 
mayor, porque si es un 20 %, la mentira es mucho mayor. Pero 
baja el presupuesto de formación y cualificación profesional 
esto es un dato señor conseller y aumenta la grasa de la admi-
nistración . Podría ponerle muchos ejemplos . Me quedo sin 
tiempo. Pero lo que sube va destinado a ayuntamientos, y los 
ayuntamientos, su labor no es generar, dinamizar la economía.

Con lo cual, este es un presupuesto que huele a nafta-
lina . No las personas . Yo no me meto con las personas . Yo 
me meto con el desastre de presupuesto para la econo-
mía valenciana. Y le ruego que, en su réplica, como al final 
no tengo tiempo de responderle, por lo menos guarde el 
respeto que yo le guardo a usted .

Muchas gracias, presidenta .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Carrasco .

A continuación, y para terminar la comparecencia, tendrá 3 
minutos el señor Climent .

Señor conseller, cuando usted quiera . (Veus) Un segundo . 
Ahora sí . Cuando quiera .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies .

Doncs mire, vaig a començar pel senyor Carrasco i a guar-
dar-li el respecte que ell guarda generalment . Vosté pot 
cantar òpera, però probablement no anirà ningú a escoltar-
lo, i segurament ja sabrà per què .

Mire, iniciativa de deslocalització promoguda per l’insti-
tut valencià de competitivitat que justetet gestiona este 
conseller. Promovien i incentivaven la deslocalització de les 
empreses valencianes . Tal qual . I quan vulga, li passe dades . 
(Veus) Tal qual. Tal qual. Incentivaven.

Després, vosté, com sempre s’arroga que és l’únic que parla 
amb els comerciants, amb els empresaris i tal . Ho acaba de 

dir ahí . Mire també el pressupost, quants diners també de 
comerç se n’han anat a fires de manera estructural. Mire-ho. 
Simplement li ho dic . I encara sort que ha dit vosté mateix 
des d’ahir: «Esto es un dato». Encara sort. N’ha encertat una, 
perquè la resta sembla ser que eren tot dades que s’havien 
inventat .

I una altra qüestió, d’impostos ixen els diners, tant si es gestio-
nen des d’ací com si són del govern central o venen d’Europa . 
O no? Sembla ser que, si no gestionem fons europeus, no 
són diners. Sembla ser que vosté diu això. Vull dir, al final, són 
diners que gestionem vinguen d’on vinguen. 89,2 milions, i ho 
he dit en la primera intervenció, venen dels fons europeus i de 
resiliència . Vosté ho ha dit . Vosté ho ha dit .

Per tant, nosaltres intentem gestionar el màxim de diners. 
I, segurament, si parlem de la liquidació a l’any que ve, jo li 
podré dir que parlarem de més diners d’inversió en indús-
tria, de més diners d’inversió en innovació, de més diners 
d’inversió, probablement, en Labora, i de més diners 
d’inversió que van a vindre durant tot l’any per a gestionar.

Per això els he dit jo que l’important és veure l’execució pres-
supostària i veure la liquidació, perquè aleshores parlaríem de 
manera diferent . Ara podem parlar com estem parlant .

Senyora Cerdán, que lo tengo aquí . Anem a veure, vosté no 
vol que complim la llei? No vol que la Llei de participació del 
sindicats i de l’empresarial vaja endavant? Vull dir, perquè 
sembla ser que vosté parla dels 3,2 milions de sindicats . 
Estem complint una llei que ha estat aprovada ací .

I després, vosté parla de què és el que està passant, però 
no aporta cap solució . I jo sí que li n’he aportat: localit-
zem, anem a les energies renovables i aleshores probable-
ment anem canviant el model . Anem a l’economia circular . 
Reduïm. Reutilitzem. Reciclem. N’hi ha alternatives damunt 
la taula, a vosté no li n’he sentit cap ni una. Nosaltres sí que 
en posem .

I després, vosté sempre, senyor Gracia, està parlant de 
l’àmbit general d’ingressos, tal, que si els mil milions, que si 
els dos mil . Ho ha dit en la primera intervenció, ho ha tornat 
a dir en la segona. Doncs torne a repetir-li, vosté ha de dir 
en quina part està, si en la seua o en la dels valencians i 
valencianes .

O vol que no donem servei sanitari a partir de novembre? O vol 
decidir vosté quin xiquet o xiqueta no va a l’escola? O vol deci-
dir vosté realment a quin dependent li fem arribar els diners per 
necessitats per a poder tirar endavant i viure dignament en este 
territori? Doncs jo crec que això ho haurà de reflexionar.

I simplement dir-li una cosa: eixos 40 milions del PEIV que 
vosté ha tornat a repetir ahí que vam llevar per a poder 
donar i ajudar als autònoms, en una modificació de crèdit 
van tornar i eixes empreses que havien demanat per al Pla 
estratègic de la indústria valenciana tindre ajudes les van 
tenir l’any passat també . Per tant, no tergiversem, perquè al 
final vam modificar als autònoms, però després també vam 
modificar per a que pogueren arribar.

I ja acabe . Jo simplement per a acabar, si em permet la presi-
denta, vull reivindicar aquestos pressupostos perquè són 
molt apegats a la realitat, estan fets des de baix, parlant 
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i dialogant, són executables, i ho demostren els nivells 
d’execució que tenim, torne a repetir, participats i dialo-
gats i, per tant, útils i adequats, ja que donem suport a les 
empreses, als agents socials i tenim en compte les pimes i 
els autònoms .

I el que sí que ens agradaria, perquè interiorment jo sé que 
vostés saben que, al final, esta conselleria executa, que míni-
mament posaren en valor i que si poden fer laguna esmena 
que millore aquestos pressupostos la facen . Però que són 
pressupostos per a intentar dinamitzar la nostra economia i 
transformar eixe model productiu tenint en compte sempre 
les persones i el territori . I això venim fent-ho des de fa sis 
anys .

Sé que no els agrada, però que no els agrada perquè el seu 
concepte d’economia, per molt que haja estudiat economia, 
és neo i el meu concepte d’economia no és neo . I eixa és la 
diferència . Vostés hauran de decidir .

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor Climent .

Con esto concluimos la comparecencia del conseller de 
economía, al que damos las gracias por haber estado aquí .

Y suspendemos la comisión hasta las seis de la tarde, donde 
comparecerá la consellera de agricultura .

Muchas gracias .

(Se suspén la reunió a les 17 hores i 47 minuts) 
(Es reprén la reunió a les 18 hores i 2 minuts)

Compareixença de la consellera d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica, senyora Mireia Mollà Herrera, per a informar sobre 
el Projecte de llei de pressupostos de la Generalitat per a 
l’exercici 2022 pel que fa a la seua conselleria

La senyora presidenta:

…con las comisiones de estos tres días de comparecencia, se 
resiste en acabar con las comparecencias de los consellers . 
Pero vamos a dar comienzo a la última comparecencia del 
día, y de los tres días que llevamos, que es la de la consellera 
de agricultura .

Señora Mollà, bienvenida a esta cámara para hablar del 
presupuesto de su conselleria . Tiene 25 minutos en primera 
intervención, si lo hace desde la tribuna puede ser sin 
mascarilla, si lo hace desde ahí con mascarilla; 6 minutos 
cada grupo; y, a partir de ese momento, 15 minutos usted y 

réplica quien lo considere, cerrando usted con 3 minutos al 
final.

Por tanto, cuando usted quiera, puede empezar.

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Moltes gràcies, presidència, presidenta .

I gràcies als membres d’esta comissió, a la part dels repre-
sentants tant d’agricultura com de medi ambient que 
estan ací presents, i òbviament agrair-los el treball que han 
estat fent durant estos dies que, en definitiva, jo sóc l’úl-
tim membre del Consell en passar per estes comparei-
xences de pressupostos per tal d’explicar el pressupost 
de la Conselleria d’Agricultura, Desenvolupament Rural, 
Emergència Climàtica i Transició Ecològica, que tinc el gust 
de dir que este any ha pujat la seua consignació en més d’un 
20 %, un 20,8 %, respecte al 2021, està molt per damunt de 
la mitja, de la pujada que han pogut experimentar, la mitjana 
del pressupost de la Generalitat i d’algunes conselleries . 
Amb la qual cosa jo crec que demostra, en tot cas, també la 
importància i el treball que s’ha fet, per un costat, per prio-
ritzar, òbviament dintre de l’Acord del Botànic, les polítiques 
tant del món agrari com del desenvolupament rural, com de 
la transició ecològica i, a la vegada, un treball que s’ha fet 
durant este any molt intens per a tindre una consignació de 
fons suficients, per part del mecanisme de recuperació i resi-
liència, per a poder afrontar esta situació esdevinguda per la 
pandèmia i que es convertisca en una oportunitat de fer una 
reconstrucció social i econòmica i, a la vegada, òbviament, 
amb uns objectius de sostenibilitat i de transició ecològica 
evidents .

I, per tant, d’ahí els números que els presente avui, que 
vostés han pogut vore publicats i entregats en les Corts 
Valencianes, d’una pujada de 98,5 milions d’euros, fins 
sumar un total de 571 milions d’euros d’aquesta conselleria.

Voldria desgranar en secretaries autonòmiques, i d’ahí deri-
var en direccions generals i programes, quines són les prin-
cipals línies pressupostàries que contempla el nostre pressu-
post . Voldria, en primer lloc, marcar les línies globals de les 
secretaries autonòmiques; en este cas, les dos secretaries 
autonòmiques creixen respecte al 2021 .

El pressupost de la Secretaria Autonòmica d’Agricultura i 
Desenvolupament Rural, on ahí n’hi ha polítiques que també 
tenen a vore amb la ramaderia, amb la pesca, doncs, experi-
menta una pujada de 30 milions d’euros fins situar-se, amb 
la suma dels fons de reconstrucció, en 278,5 milions d’euro. 
Representa un 48,77 % del pressupost, la part de la secre-
taria autonòmica d’agricultura; i la secretaria autonòmica 
de transició ecològica un 41,76 % del pressupost, sumant 
un total de 238,5 milions d’euros. Hem passat d’eixos 170 
a 238, i ahí és on s’experimenta una pujada molt considera-
ble, també esdevinguda pels fons de recuperació que sumen 
71,5 milions d’euros –com dic–, eixe treball ardu que hem 
fet per tal que hi haguera una consignació suficient per a 
afrontar este any que ve la reconstrucció i la recuperació 
social, econòmica i ambiental .
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